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اقتصاد 14
ایرنا - رئیس کل بانک مرکزی گفت: در حالی که برخی تصور می کردند اعلام مواضع جدید آمریکا سبب بروز یک شوک هیجانی در بازار ارز 
شود، اما می بینیم بازار آرام است. به گزارش ایرنا، »ولی ا... سیف« پس از جلسه ستاد هماهنگی اقتصاد مقاومتی اظهار کرد: بازار ارز در روزهای 

اخیر آرام بود که این موضوع نشان می دهد اقتصاد ما با تاسی از اقتصاد مقاومتی، در مقابل شوک های بیرونی، مصونیت نسبی یافته است.

 سیف: شرایط بازار ارز 
آرام است

سه شنبه  25 مهر 1396 .   26 محرم 1439.  شماره  19660

...خودرو
ایران خودرو رنو کپچر را ۱۰ میلیون تومان 

گران کرد 

ــودروی  ــودرو ضمن حــذف گرمکن صندلی خ ــران خ ای
وارداتی رنو کپچر، قیمت این خودرو را ۱۰ میلیون تومان 
افزایش داد.به گزارش خبرگزاری فارس، ایران خودرو 
در سری جدید فروش جدید رنو کپچر وارداتی علاوه بر 
حذف گرمکن صندلی، قیمت این خودرو را نیز نسبت به 
فروش قبلی ۱۰ میلیون تومان افزایش داد.قبلًا رنو کپچر 
با گرمکن صندلی به قیمت ۱۰9 میلیون و 9۰۰ هزار 
تومان فروخته می شد اما حالا گرمکن صندلی از روی 
این خودرو حذف شده است و در عین حال این محصول 
با قیمت ۱۱9 میلیون و 9۰۰ هزار تومان به خریداران 
عرضه می شود. همچنین در جدیدترین قیمت گذاری 
ایران خودرو، نرخ کپچر با گرمکن صندلی ۱2۱ میلیون 
و 9۰۰ هزار تومان تعیین شده است.این در حالی است 
که قرار بود واردات رنو کپچر توسط ایران خودرو با هدف 
سنجش بازار صورت گیرد و در صورتی که تقاضای مناسبی 
برای خرید این خودرو وجود داشته باشد، نسبت به ساخت 
آن در داخل اقدام شود، نه این که شرکت خودروساز به 
واردکننده خــودرو تبدیل شود. به این ترتیب با داخلی 
سازی خودرو، قیمت تمام شده آن نسبت به نرخ وارداتی 
ــودرو با قیمت کمتری به  پایین تر خواهد بــود و ایــن خ
مشتریان عرضه می شود.در عین حال مشخص نیست 
دلیل این افزایش قیمت ۱۰ میلیون تومانی چیست. اگر 
اتفاقی مانند افزایش نرخ ارز بهانه ای برای رشد قیمت 
کپچر باشد، باید گفت که هنوز رشد مقطعی نرخ ارز بر 
محصولات وارداتــی اثرگذار نبوده است، زیرا با توجه به 
تحویل فوری کپچرهای ثبت نامی، این خودروها قبلًا و 
با نرخ های پیشین ارز به کشور وارد شده است و در نتیجه 
نباید رشد قیمتی از محل نرخ ارز را تجربه کند. در هر حال، 
جای خالی نظارت دستگاه های مربوطه از جمله وزارت 
صنعت و سازمان حمایت احساس می شود.از سوی دیگر، 
گزارش تسنیم از بازار خودرو حاکی از آن است که علی 
رغم کسادی بازار دیروز خودرو همانند روزهای گذشته، 
قیمت برخی خودروها در بازار افزایش یافت. دیروز دنا 
با افزایش 5۰۰ هزار تومانی به قیمت 44 میلیون و 2۰۰ 
هزار تومان، پژو 2۰7 دنده ای با افزایش 5۰۰ هزار تومانی 
به قیمت 44 میلیون تومان و پژو 2۰6 تیپ 2 با 3۰۰ هزار 
تومان افزایش، به قیمت 33 میلیون و 9۰۰ هزار تومان به 
فروش رسید. این گزارش می افزاید اگر چه کاهش عرضه 
محصولات توسط شرکت های خودروساز موثر است، اما به 
دلیل نبود مشتری این افزایش قیمت ها تأثیری در خرید و 

فروش انواع خودروهای داخلی نداشته است.

عکس و شرح

پژویی که در ایران ساخته نشد 

ــود تولید انـــواع مــدل پــژو 2۰6 و حتی تولید  بــا وج
2۰6 صندوق دار در ایران، مدل استیشن پژو 2۰6، 
خودرویی است که ایــران خــودرو ساخت آن را از قلم 

انداخته است. 

 شاخص

معنای شیب تند رشد نرخ ارز مبادله ای 
چیست؟ 

ملاحظه رفتار بانک مرکزی در تعیین نرخ ارز رسمی نشان 
می دهد، به طور معمول این بانک در دوره ای نرخ را تقریبا 
ثابت نگه می دارد و در یک دوره با شیب ملایم افزایش می 
دهد تا فاصله این نرخ با نرخ بازار آزاد زیاد نشود. مثلا در 
سال 94، رشد نرخ ارز در نیمه اول سال رقم خورده اما در 
سال 95 بانک مرکزی از ابتدای تیر تا پایان دی ماه نرخ ارز 
رسمی را به مرور افزایش داده است. این اتفاق در سال 96 
نیز از اواسط تیرماه رخ داده اما از اوایل شهریور امسال، 
بانک مرکزی با شیب بسیار بیشتری نرخ ارز مبادله ای 
را افزایش داده است. این اقدام ممکن است به خاطر 
تحولات نرخ ارز بازار آزاد تفسیر شود اما معنای دیگر آن 
می تواند تلاش برای کم کردن فاصله و زمینه سازی تک 
نرخی کردن ارز باشد. باید منتظر لایحه بودجه 97 و نرخ 
ارز پیشنهادی دولت در این خصوص بود تا معنای این 

شیب تند رشد، روشن تر شود. 

...بازار خبر
تصمیم دولت برای افزایش تعرفه واردات 

لاستیک از ۳۲ به ۵۵ درصد

 مهر - رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لاستیک تهران از تصمیم دولــت برای 
افزایش تعرفه واردات لاستیک از 32 به 
55 درصد خبر داد و گفت: 45 درصد 
نیاز داخلی، از واردات تامین می شود. داود سعادتی نژاد در 
نشست خبری گفت: این تقاضا در حالی مطرح شده است 
که تولیدکنندگان داخلی در بهترین شرایط می توانند 55 
تا 6۰ درصد نیاز بازار را تأمین کنند و 4۰ تا 45 درصد 

لاستیک مورد نیاز کشور از محل واردات تأمین می شود.

شرایط جدید واردات روسری و شال اعلام شد

 تسنیم - مدیرکل دفتر مقررات صادرات 
و واردات سازمان توسعه تجارت ایران با 
ارسال نامه ای به سازمان های صنعت، 
معدن و تجارت  استان ها، نبود نیاز به 
گواهی نمایندگی رسمی برای ثبت سفارش شش ردیف 

تعرفه انواع شال و روسری را اعلام کرد.

خرید حمایتی مازاد گوشت مرغ انجام 
می شود

 صداو سیما - معاون امور دام وزارت جهاد 
کشاورزی اظهار کرد: شرکت پشتیبانی 
امور دام روزانه ۸۰۰ تن گوشت مرغ مازاد 
تولید را با قیمت هر کیلو شش هزار و ۸۰۰ 
تومان از مرغ داران خریداری می کند. حسن رکنی با اشاره 
به این که خرید حمایتی مازاد گوشت مرغ تا زمانی که عرضه 
و تقاضا در بـــازار بــه تــعــادل برسد ادامـــه دارد، افـــزود : 
دستورالعمل خرید مازاد گوشت مرغ به تمام استان ها ابلاغ 

شده و آن ها موظف به خرید هستند.

سؤال از وزیر نفت درباره لوله کشی اختصاصی 
گاز به ویلای وزیر اقتصاد دولت یازدهم

 فارس - نماینده مردم شاهین شهر در 
ــورای اسلامی گفت: شاهد  مجلس ش
لوله کشی ۱.5 کیلومتری گاز به ویلای 
ــران دولــت قبل در سولقان  یکی از وزی
بودیم و در همین زمینه سؤالی را برای روشن شدن علت این 
ــم. حسین علی  ــ ــرده ای ــ ــفــت تــنــظــیــم ک کـــار از وزیــــر ن
حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس گفت: 
با خبر شدیم که در روستای سولقان در حوالی تهران ۱.5 
کیلومتر لوله کشی اختصاصی گاز برای ویلای وزیر اقتصاد 
ــزود: جالب این  دولــت یازدهم انجام شده اســت. وی اف
جاست که لوله کشی ۱.5 کیلومتری گاز برای این ویلا در 
حالی است که به منازل روستاهایی که در این مسیر به 
صورت قانونی ساخته شده و مردم در آن جا  سکونت دائمی 

دارند گازرسانی انجام نشده است.

...خبر
ایران از کره ریل باس می خرد 

این  مشترک  کمیته  تشکیل  از  شهرسازی  و  راه  ــر  وزی
وزارتخانه با وزارت زمین، امور زیربنایی و حمل ونقل کره 
جنوبی در 24 آبان ماه و نیز گفت وگو با همتای کره ای خود 
برای خرید ریل باس، ساخت و توسعه راه آهن اصفهان- 
اهواز، سرمایه گذاری در فرودگاه های ایران و نیز ساخت 

شهر هوشمند خبر داد.
به گــزارش مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازی، عباس 
آخوندی در نشست خبری مشترک با همتای کره ای خود 
اظهار کرد: وزارت زمین، امور زیربنایی و حمل ونقل کره 
جنوبی به لحاظ ساختاری شباهت بسیار زیادی به وزارت 
راه و شهرسازی ایران دارد؛ زیرا هر دو وزارتخانه به مسائل 

مربوط به حمل ونقل و مسکن به طور همزمان می پردازند.
 وی افزود: امروز در زمینه های مختلف حمل ونقل ریلی، 
هوایی، زمینی و حــوزه مسکن وشهرسازی گفت وگو و 
در نتیجه آن توافق شد کمیته همکاری مشترک بین دو 
وزارتخانه تشکیل شود تا تصمیم گیری درباره پروژه های 

فی مابین با سرعت بیشتری انجام شود. 

...نفت 
قیمت نفت یک پله دیگر بالارفت؛ 

تثبیت طلای سیاه در ۵8 دلار 

طلای سیاه که حدود یک ماه قبل روند صعودی 
خود را آغاز کرده بود، دیــروز هم با شروع هفته 
جدید میلادی رشد کرد و تا حدود 5۸.5 دلار 
صعود کرد؛ رقمی که در سطح بالاترین ارقام از 
جولای 2۰۱5 – تیرماه 94- به بعد است. البته 
در ادامه معاملات، دیروز قیمت نفت برنت اندکی 
5۸ دلار تثبیت شد.  کاهش یافت و در سطح 
طلای سیاه اوایل شهریورماه امسال حدود 5۰ 
دلار معامله می شد اما اکنون بعد از گذشت دو 
ماه حدود ۱6 درصد رشد کرده است. خبرگزاری 
رویــتــرز دربـــاره علت رشــد اخیر، به مخاطرات 
احتمالی در طــرف عرضه مثل اظــهــارات اخیر 
ــران،  ای بر احتمال تحریم مجدد  ترامپ مبنی 
درگیری های عراق و انفجار یک دکل نفتی در 

آمریکا اشاره کرد. 

...حمل و نقل 
ورود ۱7خط بین المللی به آب های 

کشور در پسابرجام 

جمهوری  کشتیرانی  بــازرگــانــی  فنی  مــعــاون 
اسلامی ایران از ورود ۱7خط بین المللی به آب 
ها و بندرهای کشور در پسابرجام خبر داد و گفت: 
خط کانتینری آسیا به اروپا در آینده نزدیک راه 
انــدازی می شود. به گزارش ایرنا، »امیر سامان 
ــزود: ۱7 خط بین المللی وارد  ترابی زاده« اف
شده به کشور پس از اجرای برجام، نیمی از بازار 
کانتینری را تصاحب کرد. ترابی زاده همچنین 
به سفارش ساخت 2۰۰ فروند واگن اشاره کرد 
و گفت: با ورود این واگن ها در بخش حمل و نقل 
ترکیبی نیز توسعه قابل توجهی ایجاد می شود. 
گفتنی است کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با 
بیش از ۱5۰ فروند کشتی تجاری با ظرفیت بیش 
از پنج میلیون و 2۰۰ هزار تن یکی از بزرگ ترین 

شرکت های کشتیرانی در جهان است.

...نرخ سود 
بازرسان مخفی بانک مرکزی در 

کمین بانک های متخلف 

ــود بــه ۱5 درصـــد از ۱۱  ــرخ س بعد از کاهش ن
شهریورماه امسال، بانک مرکزی با ارسال بازرسان 
مخفی به بانک ها، متخلفان را شناسایی و تنبیه 
می کند. این موضوع را یک مقام مسئول بانکی 
در گفت وگو با مهر اعلام کرده و توضیح داده است 
که بازرسان بانک مرکزی به صورت ناشناس و 
در قالب مشتری عادی به شعب مراجعه و با ارائه 
پیشنهاد ارقام چند صد میلیونی، متصدیان شعب 
را محک می زنند که آیا از نرخ سود بانکی در برابر 
سپرده های جذاب و با ارقام بالا حفاظت می کنند یا 
این که مقاومت آن ها در برابر پول زیاد، می شکند. 
وی درباره نحوه تنبیه متخلفان شناسایی شده هم 
به مواردی چون معرفی مدیرعامل بانک به هیئت 
انتظامی، برکناری رئیس شعبه متخلف و بستن 
دسترسی به شبکه سوئیفت و شاپرک اشاره کرد. 

...پول مجازی 
طرح بیت کوین ملی در بانک مرکزی 

در حال بررسی 

مهر - معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
گفت: بیت کوین در کشور ما یک فرصت است که 
بانک مرکزی تا سال 97 درباره آن به سیاستی 
واحد خواهد رسید. به گزارش پژوهشکده پولی 
و بانکی، ناصر حکیمی درباره بیت کوین گفت: 
بیت کوین یــک فــنــاوری مبتنی بــر بلاک چین 
است، اما سیاست بانک  مرکزی در کشورهای 
مختلف در این باره به ثبات نرسیده و باعث شده 
است برخوردهای متفاوتی را در این زمینه شاهد 
باشیم. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
خاطرنشان کرد: به نظر من بیت کوین در کشور 
ما یک فرصت است که بانک مرکزی تا سال 97 
دربــاره آن به سیاستی واحد خواهد رسید. وی 
درباره بیت کوین ملی گفت: این موضوع مطرح 

شده و در حال بررسی است.
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مشاوران املاک اینترنتی شدند 
رونمایی از سامانه مجازی »فست ملک« 

رئیس اتحادیه مشاوران املاک از راه انــدازی و 
رونمایی از سامانه مجازی خرید و فروش املاک 
زیر نظر این اتحادیه به نام "فست ملک" و نیز سامانه 
پیامکی اعــلام کد رهگیری امــلاک خبر داد.بــه 
گزارش ایسنا، حسام عقبایی این خبر را دیروز و در 
نشستی خبری اعلام کرد و افزود: این سامانه هیچ 
نوع محدودیتی ندارد و علاوه بر مشاوران املاک، 
مردم هم در سراسر کشور به آن دسترسی دارند و 
می توانند املاک خود را در این سایت به فروش 
بگذارند.رئیس اتحادیه مشاوران املاک اظهار 
کرد: در نمایشگاهی که سال گذشته برگزار کردیم 
را شاهد  حضور چشمگیر سایت هــای مجازی 
بودیم. در این زمینه با یک کار تحقیقاتی دو ساله 
با سازمان راهبر، برای اولین بار در کشور پیشرو 
شدیم وتوانستیم خدمات تکنیکال و فضای مجازی 
را از طریق سامانه اطلاعات املاک و مستغلات که 
یک سامانه امن و بدون حفره و زیر ساختار مدیریت 
دولتی و حاکمیتی است ارائه کنیم. به گونه ای که 
این خدمات از طریق اتحادیه کشوری مشاوران 
املاک ارائه شوند تا هم مشاوران املاک و هم مردم 
به آن اعتماد کنند.به گفته وی، سطح فناوری و 
برنامه نویسی این سامانه بسیار بالاتر و وسیع تر از 

دیگر سامانه های مشابه است.

رونمایی از سامانه پیامکی کد رهگیری	 
عقبایی همچنین از رونمایی سرویس پیامکی کد 
رهگیری خبر داد و گفت: همه کسانی که معاملات 
مسکن را انجام می دهند کد رهگیری دریافت 
می کنند ولی متاسفانه بعضی افراد کد رهگیری 
جعلی دریافت می کنند. بنابراین برای جلوگیری 
از این موضوع سامانه شماره ۱۱۰2۰3۰۰۰ را 
راه اندازی کردیم. مردم عدد ۱ را به این سامانه می 

فرستند که استعلام کد رهگیری برای آن ها ارسال 
می شود.رئیس اتحادیه مشاوران املاک همچنین 
با بیان این که دریافت کد رهگیری هزینه ای برای 
مردم ندارد ، گفت: بعضا شنیده می شود که بعضی 
مشاوران املاک می گویند؛ قرارداد با کد رهگیری 
یا بــدون کد رهگیری. در حالی که اصــلا نباید 
چنین چیزی باشد و دریافت نکردن کد رهگیری 
یک تخلف صنفی محسوب می شود. وی به مردم 
توصیه کرد اگر مشاور املاکی درخواست مبلغی 
بالاتر برای دریافت کد رهگیری کرد غیرقانونی 
است و اگر مردم به این موارد برخورد کردند می 

توانند به اتحادیه املاک شهر خود مراجعه کنند.

سه درخواست از دولت	 
عقبایی در این نشست، با بیان این که سه تقاضا از 
دولت تدبیر و امید دارم، اظهار کرد: درخواستم 
از دولت دوازدهم این است که سه کار اساسی را 
پیگیری کند؛ موضوع اول اصلاح سیاست های 
پولی و بانکی است که با همکاری مجلس این کار 
را انجام دهند. مطالبه دوم از دولت این است که 

در حــوزه مدیریت زمین، گام اساسی بردارند. 
قیمت زمین حدود 6۰ درصد از قیمت مسکن را به 
خود اختصاص می دهد، بنابراین نیاز به قرارگاه 
مدیریت زمین داریم که دیگر نهادهای مرتبط با 
حوزه زمین عضو آن باشند و قیمت آن کاهش یابد. 
آخرین خواسته من این است که دولت به بحث 
تولید مسکن استیجاری کمک کند. این موضوع 
هفت، هشت سال است که به طور جدی پیگیری 
می شود اما انتظار این است که مسئله را به منصه 

ظهور درآورند.

چرا "فست ملک"؟	 
فارغ از کم و کیف این سامانه، نامگذاری خاص و 
عجیب آن قطعا جای سوال و نقد دارد. چرا فست 
. نازیبا از کلماتی  ملک؟ یک ترکیب نامانوس 
عربی و انگلیسی! ای کاش طراحان و مسئولان 
ایجاد این سامانه، یک جلسه یکی دو ساعته بارش 
فکری برای انتخاب نام مناسب برگزار میکردند و 
محصول خود را با چنین نام عجیبی به مرمدم ارائه 

نمی کردند.  

پایان دادگاه همدستان بابک زنجانی؛ صدور 
حکم تا یک هفته دیگر 

قاضی: بابک زنجانی گفت پول دارم اما یک 
ریال هم پس نمی دهم 

قاضی دادگاه متهمان فساد نفتی پس از پانزدهمین و آخرین جلسه این دادگاه 
گفت: پس از اعلام ختم رسیدگی به پرونده و مشورت با قضات پرونده، ظرف 
یک هفته مطابق قانون حکم صادر می شود و حکم صادره ظرف 2۰ روز قابل 
فرجام خواهی است. وی با بیان این که حکم اعدام برای زنجانی صادر شده 
و اجرای آن در دست مسئولان است، اظهار کرد: زنجانی به صراحت اعلام 
کرد، پول دارم و یک ریال نمی دهم.  به گزارش خبرگزاری فارس، پانزدهمین 
جلسه رسیدگی به پرونده همدستان بابک زنجانی دیروز برگزار شد. در این 
جلسه که طبق اعلام قاضی مقیسه آخرین جلسه این دادگاه بود، وکلای 
مدافع متهمان ردیف دوم و سوم پرونده فساد نفتی، به آخرین دفاعیات خود 
پرداختند.قاضی مقیسه بعد از جلسه دادگاه در جمع خبرنگاران با اشاره به این 
که وکلا لایحه های خود را ارائه دادند، اظهار کرد: در صورتی که ایشان مطلب 
و توضیحاتی نداشته باشند، مطابق ماده 3۰7 قانون آیین دادرسی کیفری 
اقدام به صدور حکم خواهد شد.وی ادامه داد: پس از اعلام ختم رسیدگی به 
پرونده و مشورت با قضات پرونده، ظرف یک هفته مطابق قانون حکم صادر 
می شود و حکم صادره ظرف 2۰ روز قابل فرجام خواهی است.مقیسه به یکی 
از اظهارات زنجانی در دادگاه اشاره و اظهار کرد: در جلسه مواجهه زنجانی با 
شمس و فلاح هروی، وی به صراحت اعلام کرد پول دارم و یک ریال نمی دهم 
و این سخن ضبط شده است. حکم اعدام برای وی صادر شده و اجرای حکم در 
دست مسئولان است. وی افزود: اگر وکلا توضیحاتی داشته باشند به شعبه 2۸ 

ارائه می دهند و سپس ختم رسیدگی به پرونده را اعلام می کنیم.

سیزدهمین نمایشگاه صنعت آب با حضور 105 شرکت خارجی افتتاح شد 

مذاکره برای 10 میلیارد یورو قرارداد خارجی درصنعت آب و برق 
مدیرعامل شرکت آبفای کشور خبرداد: امضای تفاهم نامه با آلمان و فرانسه درصنعت آب 

نمایشگاه  سیزدهمین  بــردبــار-  حسین 
و  آب  تاسیسات  و  آب  صنعت  بین المللی 
فاضلاب دیــروز با حضور سرپرست وزارت 
نمایندگان  و  ســفــیــران  از  جمعی  و  نــیــرو 
کشورهای فعال دراین نمایشگاه با مشارکت 
363 شرکت داخــلــی و خــارجــی در محل 
تهران  المللی  بین  های  نمایشگاه  دائمی 
درحالی گشایش یافت که ستار محمودی، 
سرپرست وزارت نیرو از مذاکره برای انعقاد 
۱۰ میلیارد یورو قــرارداد  بین شرکت های 
بخش خصوصی ایران و کشورهای مختلف 
خبرداد. مدیرعامل شرکت آبفای کشور نیز 
گفت دو تفاهم نامه درصنعت آب و آبفا با 
انجمن آب فرانسه و شرکت جرمن واتر آلمان 

امضا شده است.
به گزارش خراسان ،در سیزدهمین نمایشگاه 
صنعت آب 25۸ شرکت داخــلــی و ۱۰5 
شرکت خــارجــی حضور دارنـــد کــه شرکت 

از  نمایشگاه  ــن  ای در  خــارجــی  کنندگان 
2۰ کشور از جمله ایتالیا، ترکیه، آلمان، 
فرانسه،  چین،  مجارستان،  آذربــایــجــان، 
اسپانیا، دانمارک، کره جنوبی، هندوستان، 
سوئیس، اتریش، انگلستان، سوئد، ژاپن، 
کــانــادا، بلژیک، ایسلند و جمهوری چک 
وزارت  محمودی،سرپرست  هستند.ستار 
نیرو درحاشیه مراسم افتتاح این نمایشگاه 
درجمع خبرنگاران با بیان این که تاسیسات 
جدید دراین نمایشگاه موج می زند، افزود: 
بسیار مایه خوشحالی است که درکشوری که 
قبل از انقلاب بیان می شد استعداد صنعتی 
ــدارد و نمی تواند کوچکترین تاسیسات  ن
ترین  را بسازد، شاهد هستیم که پیچیده 
های  طــرح  ازجمله  آبفا  صنعت  تاسیسات 
تامین آب و ایجاد تونل و انتقال آب، شیرین 
ســـازی، بــه ســازی و تصفیه آب بــه نمایش 
گذاشته شده اســت.وی با اشــاره به این که 

ــوزه آب و آبفا جایگاه ویــژه ای را  ایــران درح
در منطقه خاورمیانه دارد که می تواند به 
کشورهای همسایه اش کمک کند، تصریح 
کرد: شرکت های اروپایی و خارجی امسال 
استقبال بهتری برای حضور درنمایشگاه 
سیزدهم صنعت آب داشتند و عرصه رقابت 
ــای داخــلــی و بخش  خوبی را بــا شرکت ه
خصوصی فراهم کرده اند. ستار محمودی 
با اشاره به حضور کاروانی برخی از کشورها 
دراین نمایشگاه گفت:عمده کار این شرکت 
ها درزمینه انتقال فناوری و کار و سرمایه 
گذاری است وبسیار خوشحالم که بگویم ما 
نگران نیستیم که صنعت آب و برقمان با بیان 
مطلبی درخارج از مرزها دچار مشکل شود 
چون زیرساخت های خوبی درکشور وجود 

دارد که قابل اتکا و صادرات است.
سرپرست وزارت نیرو با بیان این که درعرصه 
سرمایه گذاری درصنعت آب وبرق نزدیک به 

۱۰ میلیارد یورو طرح های درحال مذاکره 
بین شرکت هــای بخش خصوصی ایرانی 
ــه  ــرص ــزود:درع و خــارجــی وجـــود دارد، اف
داخلی هم برای تولید برق نزدیک به هشت 
هزارمگاوات با سرمایه گذاران داخلی درحال 
مذاکره هستیم و حدود دو هزارمگاوات از 

طریق صندوق توسعه ملی انجام می پذیرد.
حمیدرضا جانباز، مدیرعامل شرکت آبفای 
ــاره به امضای دویادداشت  کشورنیز با اش
درجمع  نمایشگاه  ــن  ای درحاشیه  تفاهم 
خبرنگاران گفت:یکی از این ها با انجمن 
آب فرانسه است که متعاقب کارهایی که 

درخصوص آب آلمان انجام دادیم ، موضوع 
تبادل دانــش و نیروی انسانی درآن دیده 

شده است.
وی همچنین از امضای یادداشت تفاهمی 
ــوزش حرفه ای  دربـــاره ایجاد یک مرکز آم
بین صنعت آب وفاضلاب و شرکت جرمن 
واتر درآلمان خبرداد و گفت:5۰درصد از 
اعتبارات مورد نیاز برای این مرکز را وزارت 
علوم آلمان فراهم می کندو ایــن، فرصت 
ــش بین دوکــشــور و  ــرای تبادل دان خوبی ب
آمــوزش نیروی انسانی متخصص درقالب 

تعریف طرح های کاربردی است.

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

کاهش معاملات مسکن در یک ماه به معنای بازگشت رکود نیست 

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه گفت: کاهش معاملات 
مسکن در یک ماه نسبت به ماه قبل، نشان دهنده بازگشت 
به دوره رکــود نیست و باید حجم معاملات را نسبت به 
مدت مشابه سال قبل از آن سنجید.به گزارش مهر، حامد 
مظاهریان با بیان این که بازار مسکن همچنان روند رو به 
بهبودی را در پیش دارد، افزود: کاهش حجم معاملات یک 
ماه نسبت به ماه قبل از آن، نشانه بازگشت به دوره رکود 
نیست؛ گزارش ماهانه تحولات بازار مسکن در شهریورماه 
امسال حاکی از کاهش حجم معاملات نسبت به مردادماه  
است. به این صورت که در شهریورماه امسال تعداد معاملات 
آپارتمان های مسکونی در شهر تهران به بیش از ۱5 هزار 
و 5۰۰ واحد رسید که نسبت به مردادماه معادل ۱3.6 
درصد کاهش پیدا کرده است.وی ادامه داد: اگرچه حجم 

معاملات در شهریورماه نسبت به مردادماه کاهش داشته 
اما نکته مهم آن است که معیار اصلی برای تعیین وضعیت 
بازار مسکن مقایسه نقطه به نقطه حجم معاملات است. 
به این معنا که برای دست یافتن به این موضوع که آیا بازار 
مسکن در مسیر رونق به سر می برد یا رکود؛ بنابراین باید 
به جای مقایسه تعداد معاملات مسکن در یک ماه نسبت به 
ماه قبل از آن، حجم معاملات واحدهای مسکونی )مثلا( 
در شهریورماه امسال نسبت به شهریورماه سال گذشته را 
سنجید. معاون مسکن و ساختمان وزارت راه به مقایسه نقطه 
به نقطه معاملات شهریورماه اشاره کرد و گفت: این مقایسه 
نشان می دهد که حجم آپارتمان های مسکونی معامله شده 
در پایتخت معادل 9.2 درصد در ماه پایانی فصل تابستان 

نسبت به شهریور ماه سال گذشته رشد داشته است.

در حالی که طبق اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم، 
سازمان مالیاتی از ابتدای سال 95 مجاز به دریافت اطلاعات 
حساب های بانکی مودیان مالیاتی شده است، به نظر می 
رسد این سازمان، اطلاعات سال های پیش را نیز دریافت 
کرده است. اگرچه قانون جدید دربــاره مجازبودن دریافت 
اطلاعات سال های پیش از اجرای قانون مسکوت است اما 
این اقدام سازمان مورداعتراض برخی فعالان اقتصادی قرار 
گرفته اســت. آن گونه که خبرگزاری فارس گــزارش کرده، 
مجمع نمایندگان اصفهان در نامه ای به رئیس مجلس شورای 
اسلامی خواستار لغو دستورالعمل مربوطه شده اند. در این نامه 
ضمن اشاره به "نامه رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 
درباره تقاضای صدور دستور ویژه جهت جلوگیری از بررسی 
تراکنش های مالی و حساب های اشخاص حقیقی مرتبط با 

شرکت ها و مؤدیان مالیاتی حقوقی قبل از سال 95 توسط 
سازمان امور مالیاتی" تصریح شده که این موضوع باعث  بروز 
مشکلات متعدد برای افراد شده است و ضرورت دارد لغو شود.

دریافت اطلاعات حساب های بانکی از کی شروع شد؟	 
گفتنی است بعد از بازنگری در قانون مالیات های مستقیم 
در سال 94 مقرر شد سازمان مالیاتی مجاز به استفاده از 
اطلاعات حساب های بانکی افراد برای تعیین مالیات شود. 
طبق ماده ۱69 مکرر این قانون، بانک ها و موسسات مالی 
موظف به ارائه این اطلاعات مختلف به سازمان مالیاتی 
هستند از جمله: ۱- جمع گــردش و مانده سالانه انواع 
حساب های بانکی 2-جمع گردش و مانده سالانه انواع 
سپرده ها و سود آن ها 3- تسهیلات بانکی اعم از ارزی و 

ریالی.بعد از ابلاغ این قانون برای اجرا از ابتدای سال 95، 
ابتدا موضوع درخواست سازمان مالیاتی برای دسترسی به 
حساب های مشکوک مطرح و از اواخر سال گذشته، فرایند 
اجرایی دریافت اطلاعات حساب ها اجرا شد. در ادامه بهار 
امسال بود که خبر برگزاری جلسات برای توجیه بانک ها 
مطرح شد  و مردادماه امسال هم، مدیرکل دفتر اطلاعات 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی از آغاز ارسال اطلاعات حساب 
های بانکی به سازمان امور مالیاتی خبر داد. به نظر می رسد 
طی این فرایند، اطلاعات سال های پیشین )قبل از اجرای 
قانون( نیز دریافت شده و موجب اعتراض خانه صنعت و 
معدن شده است. با توجه به این که متن قانون و ماده ۱69 
مکرر درباره دوره مجاز دریافت اطلاعات مسکوت است باید 
منتظر نظر نهادی مربوط در این باره بود. البته استفاده از این 
اطلاعات برای بازنگری در مالیات سال های پیش منطقی 
نیست. بنابراین دریافت اطلاعات مالی از پنج سال قبل 
تاکنون احتمالا به خاطر تکمیل بانک اطلاعاتی و تعیین 

جریان درآمدی افراد است.

چالش در مسیر بررسی حساب های بانکی برای مالیات 

درخواست توقف بررسی اطلاعات تراکنش های مالی قبل از سال 95 


